

**សេចក្តីថ្លែងការណ៍របស់គណៈកម្មការប្រឹក្សាគម្រោង នៃគម្រោងរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅ
តែប្រសើរនៅកម្ពុជា លើការចេញផ្សាយរបាយការណ៍ប្រចាំឆ្នាំ
លើកទី៣៥ ស្តីពីលក្ខខណ្ឌការងារនៅក្នុងឧស្សាហកម្មកាត់ដេរនៅកម្ពុជា**

1. នៅថ្ងៃទី៣០ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៨ គណៈកម្មការប្រឹក្សាគម្រោង (PAC) នៃគម្រោងរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជាបានប្រារព្ធកិច្ចប្រជុំនៅរាជធានីភ្នំពេញដើម្បីពិនិត្យរបាយការណ៍សំយោគអនុលោមភាពលើកទី៣៥ស្តីពីលក្ខខណ្ឌការងារនៅក្នុងឧស្សាហកម្មកាត់ដេរកម្ពុជា។ គណៈកម្មការប្រឹក្សាគម្រោង (PAC) មានសមាសភាពរួមមានតំណាងពីរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា (ក្រសួងការងារ និងបណ្តុះបណ្តាលវិជ្ជាជីវៈ និងក្រសួងពាណិជ្ជកម្ម) និយោជក (សមាគមរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជា) និងកម្មករនិយោជិត (តំណាងមកពីសហភាពនិងសហព័ន្ធផ្សេងៗ)។
2. យើងទាំងអស់គ្នាដែលជាសមាជិកនៃគណៈកម្មការប្រឹក្សាគម្រោង (PAC) ស្វាគមន៍ការចេញរបាយការណ៍ប្រចាំឆ្នាំនេះដែលបង្ហាញពីមានអនុលោមភាពផ្នែកលើទទួលបានការឃើញនៃការវាយតម្លៃរោងចក្រចំនួន៤៦៤ ដែលធ្វើឡើងដោយគម្រោងរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជាពីថ្ងៃទី១ ខែឧសភា ឆ្នាំ២០១៧ ដល់ថ្ងៃទី៣០ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០១៨។
3. យើងទាំងអស់គ្នាត្រូវបានលើកទឹកចិត្តដោយការពិតដែលទិន្នន័យនៅក្នុងរបាយការណ៍នេះ ដូចជាមុនដែរ បង្ហាញភាពប្រសើរឡើងសំខាន់ៗស្តីពីបញ្ហារាយការណ៍ជាសាធារណៈ ដូចជាបង្ហាញតាមរយៈចំនួនកើនឡើងនៃរោងចក្រអនុលោមភាពជាមួយនឹងចំណុចសំខាន់ៗទាំង២១ ព្រមទាំងការកាត់បន្ថយទាំងមូលនៃចំនួនរំលោភបំពានជាមួយចំណុចសំខាន់ៗទាំង២១ និងការកាត់បន្ថយចំនួនរោងចក្រអនុលោមភាពទាបនៅក្នុងវិស័យនេះ។ នៅក្នុង បរិការណ៍នេះ យើងមានមោទនភាពដែលកត់សម្គាល់ថា គំនិតផ្តួចផ្តើមរាយការណ៍ប្រកបដោយតម្លាភាពត្រូវបានអនុម័តជាលើកទីមួយនិងដាក់ឲ្យអនុវត្តឡើងវិញនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា និងថា ប្រទេសដទៃៗដែលមានកម្មវិធីការងារប្រសើរឡើងបានអនុវត្តតាម៣ឆ្នាំក្រោយមកនៅក្នុងឆ្នាំ២០១៧។
4. យើងក៏កត់សម្គាល់ផងដែរថា ករណីកម្មករក្រោមអាយុនៅក្នុងវិស័យកាត់ដេរបានបង្ហាញការធ្លាក់ចុះយ៉ាងខ្លាំងពី ៧៤ករណីក្នុងឆ្នាំ២០១៤ដល់១០ករណីនៅក្នុងរបាយការណ៍បច្ចុប្បន្ន។ នេះជាលទ្ធផលនៃកិច្ចសហប្រតិបត្តិការជិតស្និទ្ធស្នីពីពិធីសារពលកម្មកុមាររវាងគម្រោងរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជា (BFC) ក្រសួងការងារ និងបណ្តុះបណ្តាលវិជ្ជាជីវៈ ក្រសួងពាណិជ្ជកម្ម និងសមាគមរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជា។ យើងមានសេចក្តីសោមនស្សរីករាយដោយកត់សម្គាល់ថា ប្រសិទ្ធភាពនៃកិច្ចសហប្រតិបត្តិការនេះក៏ត្រូវបានទទួលស្គាល់ផងដែរដោយគណៈកម្មការនៃអ្នកជំនាញស្តីពីការអនុវត្តស្តង់ដាររបស់អង្គការអន្តរជាតិខាងការងារ (ILO) នៅក្នុងរបាយការណ៍ឆ្នាំ២០១៨របស់ខ្លួន។
5. ខណៈយើងកត់សម្គាល់ភាពរីកចម្រើនយ៉ាងច្រើនចំពោះលក្ខខណ្ឌការងារនៅក្នុងរយៈកាលមួយទសវត្សរ៍ចុងក្រោយក្នុងប្រទេសកម្ពុជា យើងទទួលស្គាល់ថា កិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងជាបន្តគឺជាភាពចាំបាច់នៅក្នុងការគាំទ្រវប្បធម៌អនុលោមភាពក្នុងវិស័យកាត់ដេរកម្ពុជា។ ភាពជាដៃគូត្រឹមត្រូវរវាងអង្គការអន្តរជាតិខាងការងារ (ILO) ព្រមទាំងអ្នកបញ្ជាទិញ និងរោងចក្រ ដែលផ្តោតលើដំណោះស្រាយចីរភាពគឺជាភាពចាំបាច់ដើម្បីធានាឲ្យមានភាពប្រសើរឡើងរយៈពេលវែង។

6. យើងសូមសង្កត់ធ្ងន់អំពីតួនាទីនាំមុខដែលកម្ពុជាបានដើរតួនៅក្នុងការកែលម្អលក្ខខណ្ឌការងារនៅក្នុងវិស័យកាត់ដេរ។ កម្ពុជាជាប្រទេសទីមួយដែលបានអនុវត្តកម្មវិធីគម្រោងរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជារបស់អង្គការអន្តរជាតិខាងការងារ(ILO)ប្រចាំកម្ពុជា។ កម្មវិធីនេះត្រូវបានបង្កើតឡើងក្នុងឆ្នាំ២០០១ និងត្រូវបានគ្រប់គ្រងដោយប្រកាសឆ្នាំ២០០១ និងសារាចរឆ្នាំ២០០៥ ដែលចុះហត្ថលេខាដោយនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ុន សែន ដោយផ្តល់ឲ្យBFCនូវអាណត្តិវាយតម្លៃនិងរាយការណ៍លើរោងចក្រនាំចេញសម្លៀកបំពាក់ទាំងអស់ស្តីពីអនុលោមភាពរបស់ពួកគេជាមួយនឹងស្តង់ដារការងារស្នូលអន្តរជាតិ និងច្បាប់ស្តីពីការងារ។ ភាពជោគជ័យនៃភាពជាដៃគូជាមួយស្ថាប័នត្រីភាគីកម្ពុជា និងILOជុំវិញការអនុវត្តកម្មវិធីBFCបានឈានដល់ការអភិវឌ្ឍកម្មវិធីការងារប្រសើរឡើងនៅក្នុងប្រទេសដទៃៗមួយចំនួនទៀត។

7. កម្ពុជាក៏ជាប្រទេសទីមួយផងដែរ ដែលចាប់ផ្តើមគំនិតផ្តួចផ្តើមរាយការណ៍តម្លាភាពនិងទិន្នន័យថ្នាក់រោងចក្រលើបញ្ហាសំខាន់ៗ ព្រមទាំងទិន្នន័យលម្អិតបន្ថែមទៀតស្តីពីរោងចក្រអនុលោមភាពទាបត្រូវបានបង្ហាញជាសាធារណៈនៅលើគេហទំព័រ។ យើងទាំងអស់គ្នាដែលជាសមាជិកPACប្តេជ្ញាចិត្តធានាថា ការរាយការណ៍ប្រកបដោយតម្លាភាពបន្តជំរុញឲ្យមានការផ្លាស់ប្តូរវិជ្ជមាននៅក្នុងឧស្សាហកម្មនេះ។ នៅក្នុងន័យនេះ កិច្ចសហប្រតិបត្តិការបន្ថែមទៀតគួររួមបញ្ចូលការបញ្ចូលគ្នានៃរបាយការណ៍វាយតម្លៃរបស់BFCនិងតួនាទីគាំទ្ររោងចក្រជាមួយនឹងការទទួលខុសត្រូវនៃស្ថាប័នត្រីភាគី រួមមាន៖

- ក. តួនាទីអនុវត្តរបស់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា
- ខ. ការទទួលខុសត្រូវរបស់សមាគមរោងចក្រកាត់ដេរនៅកម្ពុជា (GMAC) ក្នុងការផ្តល់ដំណឹងនិងបណ្តុះបណ្តាលសមាជិករបស់ខ្លួនអំពីច្បាប់ស្តីពីការងារ និងលើកទឹកចិត្តពួកគេឲ្យកែលម្អកម្រិតអនុលោមភាពនៅក្នុងរោងចក្ររបស់ខ្លួនជានិច្ច។
- គ. តួនាទីរបស់សហជីពក្នុងការជម្រាបសមាជិកអំពីសិទ្ធិនិងការទទួលខុសត្រូវ និងគាំទ្រពួកគេក្នុងការស្វែងរកដំណោះស្រាយវិជ្ជមានជាមួយអ្នកគ្រប់គ្រងចំពោះបញ្ហានៅកន្លែងការងារ។

8. កិច្ចសហប្រតិបត្តិការរបស់យើងជាមួយកម្មវិធី ILO BFC មានសារៈសំខាន់សម្រាប់ការកែលម្អជីវិតកម្មករកម្ពុជា របស់រោងចក្រនៅក្នុងកម្មវិធីBFCយ៉ាងហោចណាស់កន្លះលាននាក់ និងសមាជិកជាច្រើនទៀតនៃគ្រួសាររបស់ពួកគេ។ វិស័យកាត់ដេរនៅតែជាបេះដូងនៃសេដ្ឋកិច្ចរបស់កម្ពុជា ដោយវិស័យនេះបានបង្កើតចំណូលនាំចេញជាង៧០ភាគរយនៃចំណូលនាំចេញសរុប ហើយប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជាជាង៦៥០.០០០នាក់បានទទួលការងារជាផ្លូវការនៅក្នុងវិស័យនេះ ដែលភាគច្រើនបំផុតនៃពួកគេជាស្ត្រី។ ការធានាឲ្យមានវិស័យមួយរឹងមាំនិងមានលក្ខណៈប្រកួតប្រជែង ជាមួយនឹងប្រព័ន្ធរឹងមាំនៃកិច្ចសន្ទនាសង្គម ដែលកម្មករមានអារម្មណ៍សុវត្ថិភាព សុខភាព និងទទួលបានការគោរព គឺសំខាន់ណាស់សម្រាប់កន្លែងការងារដែលមានផលិតភាពនិងសម្រាប់ការអភិវឌ្ឍសង្គមនិងសេដ្ឋកិច្ចទាំងមូលរបស់កម្ពុជា។

9. នៅក្នុងន័យនេះ យើងសូមអំពាវនាវឲ្យសហគមន៍អន្តរជាតិនិងម៉ាកអន្តរជាតិទទួលស្គាល់តួនាទីនាំមុខដែលរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាបានដើរតួនៅក្នុងការនាំមុខនិងធ្វើឲ្យមាននិរន្តរភាពចំពោះភាពជាដៃគូរបស់ខ្លួនជាមួយILO ដែលបាននាំឲ្យមានកម្រិតអនុលោមភាពប្រសើរឡើងនៅក្នុងទូទាំងវិស័យ។ ជាការទទួលស្គាល់ការអភិវឌ្ឍវិជ្ជមាននិងការរួមចំណែកដែលធ្វើឡើងដោយរដ្ឋាភិបាល សមាគមរោងចក្រកាត់ដេរនៅកម្ពុជា(GMAC) សហជីព និងអង្គការអន្តរជាតិខាងការងារ(ILO) យើងអំពាវនាវយ៉ាងមុតមាំឲ្យសហគមន៍អន្តរជាតិបន្តការគាំទ្ររបស់ខ្លួនដល់កម្ពុជា លើលទ្ធភាពទីផ្សារ ការអនុគ្រោះពាណិជ្ជកម្ម ជាពិសេសការរក្សាគម្រោងគំនិតផ្តួចផ្តើមនាំចូលទំនិញគ្រប់

យ៉ាងលើកលែងតែអាវុធ(EBA)សម្រាប់កម្ពុជា។ ការគាំទ្រនេះគឺសំខាន់សម្រាប់ការធានាឲ្យមានការកែលម្អជាប់
ជានិច្ចនៃលក្ខខណ្ឌការងារ ហើយជាលទ្ធផល នាំឲ្យមានការអភិវឌ្ឍសង្គមនិងសេដ្ឋកិច្ចសម្រាប់កម្ពុជាកម្ពុជា
គ្រួសាររបស់ពួកគេ និងប្រទេសជាតិទាំងមូល។

10. យើងទន្ទឹងរង់ចាំបន្តការដើរតួនាទីនាំមុខរបស់យើងនៅក្នុងឧស្សាហកម្មកាត់ដេរសាកល និងបញ្ជាក់ឡើងវិញអំពី
ការគាំទ្រពេញលេញចំពោះកម្មវិធីគម្រោងរោងចក្រកាន់តែប្រសើរនៅកម្ពុជា(BFC)និងសេវារោងចក្ររបស់កម្មវិធី
នេះ។ យើងនឹងបន្ត និងពង្រឹងបន្ថែមទៀតចំពោះកិច្ចសហប្រតិបត្តិការរបស់យើងក្នុងចំណោមដៃគូក្នុងការគាំទ្រ
ជំហានយុទ្ធសាស្ត្របន្ទាប់នៃកម្មវិធីនេះ ហើយអំពាវនាវឲ្យភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងអស់បង្កើនកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងទ្វេដង
ឡើងវិញដើម្បីកែលម្អលក្ខខណ្ឌការងារបន្ថែមទៀតនៅក្នុងឧស្សាហកម្មកាត់ដេរកម្ពុជា។

រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី៣០ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៨